
ANNEX A
JMJ: de Roma 2000 a Toronto 2002

Joan Pau II comparteix la seva experiència

L’any passat, precisament en aquesta hora, concloïa a Roma la XV Jornada Mundial de
la Joventut amb la trobada grandiosa de Tor Vergata. Em tornen a la memòria les
imatges suggestives de l’emotiva vigília del dissabte a la tarda i de la solemne
celebració eucarística del diumenge, amb la qual es va concloure la trobada. Aquell
esdeveniment extraordinari, situat al cor del Gran Jubileu de l’Any 2000, ha quedat
gravat en la memòria de tots, especialment dels joves, que són els protagonistes
d’una prometedora primavera d’esperança per a l’Església i per al món. Durant la
vigília els vaig dir amb gran afecte: “En vosaltres veig els sentinelles dl matí a l’albada
d’aquest tercer mil·lenni”, i l’endemà, a l’homilia de la missa de cloenda, els vaig dir
que, si són el que han de ser, “prendran foc al món sencer”.

Continuo revivint espiritualment aquells moments d’emoció intensa i, des del meu
interior, em projecto ja cap a la pròxima trobada mundial, que tindrà lloc el juliol de
2002. Serà una nova etapa de la peregrinació juvenil que va començar amb l’Any de la
Joventut de 1985 i que periòdicament invita a aplegar-se entorn de la creu un nombre
creixent de participants de diferents indrets dels cinc continents. En aquesta ocasió
ens trobarem a Toronto, metròpolis moderna del Canadà, a l’Amèrica del Nord, on
conviuen habitants d’origen, cultures i religions diverses. En una realitat tan variada i
complexa, immediatament es veu com n’és, de necessari per als cristians, que siguem
“sal de la terra” i “llum del món”. Per això, les paraules de Jesús: “Vosaltres sou la sal
de la terra... Vosaltres sou la llum del món” (MT 5,13-14) seran el tema i el motiu
inspirador de la propera Jornada Mundial de la Joventut.

“La humanitat del tercer mil·lenni necessita joves
forts en la fe i generosos en el servei als seus germans.
Necessita joves enamorats de Crist i del seu Evangeli.”

Benvolguts joves, vosaltres compreneu bé que només es pot ser “sal de la terra” i
“llum del món” si es tendeix a la santedat. Que mai no falti en la vostra vida aquest
elevat ideal espiritual! La humanitat del tercer mil·lenni necessita joves forts en la fe i
generosos en el servei als seus germans. Necessita joves enamorats de Crist i del seu
Evangeli.

La Església us posa l’exemple de molts dels vostres coetanis que, en les situacions
més diverses, també als nostres dies, realitzen la vocació pròpia de tot batejat. Us
indica el camí de l’oració i del recurs confiat a l’ajuda divina i a la intercessió materna
de Maria. Encomano la preparació, les expectatives i el desenvolupament de la
pròxima Jornada Mundial de la Joventut a la Verge Santíssima.

Àngelus des de Castel Gandolfo, 19 d’agost de 2001





ANNEX B
Els joves comparteixen les seves experiències

“Les JMJ han estat (i sempre seran) un moment extraordinari
perquè ens treuen de la rutina diària de treball i estudi per
tornar a centrar-nos en aquest misteri de l’encarnació: Déu és
aquí, t’ho asseguro. El vaig tocar i vaig menjar amb ell. És
polonès, maurità, brasiler. Canta, dóna testimonis increïbles i
riu...”

S.F.G.

“Una de les coses que realment vaig valorar durant aquest
pelegrinatge fou conèixer joves d’arreu del món. Hi vaig
descobrir l’Església jove i universal. Hi havia una solidaritat
bàsica que ens unia, perquè tots hi vam anar a trobar la
mateixa persona, l’Únic que ens havia reunit a tots: Jesucrist. Hi
vaig descobrir l’Església del Japó i l’Església de Corea. Vaig
poder compartir una mateixa fe amb els joves de Polònia. Vaig
conèixer joves que venien de tan lluny com Kazakhstan, Rússia
i l’Àfrica a expressar la seva fe. En va sorprendre el dinamisme
de la fe de la gent d’arreu del món: és realment increïble que
els teus pares t’evangelitzin.”

J.M.

“Va ser tan emocionant veure la immensa multitud i les
espelmes que s’encenien, com ones de llum, durant la vigília.
També ens vàrem emocionar amb Joan Pau II i la seva homilia
tan commovedora: ‘En realitat, és Jesús qui busqueu quan
somnieu en la felicitat [...] Benvolguts joves del segle que
comença, dient sí a Crist, esteu dient sí a cada un dels vostres
ideals més nobles.’ En un moment, com un avi, ens va dir, amb
bon humor: ‘No sé què fer, me n’havia d’anar a les 11 de la nit;
ja són les 10.50 i encara no he acabat l’homilia...’ I l’ovació es
va desbordar!”

R.G.

“No és fàcil organitzar dos milions de persones vingudes de tots
els racons del món! Hem viscut tants moments de joia i de
grans reptes! Com aconseguir l’harmonia i la cohesió en els
diferents grups? [...] Les activitats culturals i les reunions
d’oració que ens aplegaren a la tarda van ser uns moments
privilegiats d’unitat durant els quals vam intercanviar i
compartir amb altres la riquesa de les nostres diverses cultures.
Per a mi, aquesta experiència ha valgut la pena perquè m’ha fet
créixer i tot el que he après dels altres m’ha enriquit.”

A.M.A.

“Va ser màgic poder parlar amb els altres sobre la nostra fe i
viure-la amb persones vingudes d’arreu del món. Vàrem resar
amb italians, veneçolans, francesos, polonesos i alemanys. El
més destacat per a mi va ser cantar la cançó de la JMJ 2000:
‘Emmanuel’. Cada vegada que la cantàvem, totes les barreres
polítiques i d’idioma desapareixien i ens podíem veure reflectits
en cada un dels altres a través d’aquesta cançó. Això demostra
que l’Església és sòlida i que Jesús realment uneix la gent.”
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N.R.F.

“La JMJ em va permetre viure una experiència molt enriquidora,
fer contactes amb altres joves. Després de la JMJ, va ser el
moment de parlar de la nostra experiència. Per tant, vaig
decidir parlar-ne als joves en moltes escoles, amb l’esperança
que s’interessessin per la JMJ 2002. Finalment, com sembla que
som realment la diòcesi amfitriona per al 2002, crec que ens
hem de preguntar entre nosaltres si podem convertir-nos en
una família amfitriona o en voluntaris, com va fer la gent
amable i cordial de Pesaro.”

J.M.

“El més important és conèixer i sentir l’Església universal, una
església sense fronteres, que no és ni blanca ni negra, ni és
d’una parròquia en particular, sinó que és amor i compartir. Una
església que alhora resa i escolta, que alhora és tristesa i
alegria. La JMJ em va permetre degustar i continuar degustant
el gran moment de gaudir i creure. La meva vida de fe no
s’acaba amb la missió a l’Equador o amb la meva missió al
Quebec; consisteix també a resar cada dia per tots els meus
germans i germanes d’arreu del món.”

M.B.

“Fou la meva necessitat de Déu el que em va fer anar a la JMJ. I
també el desig de viure una experiència de grup. Conèixer altra
gent i viure amb ells. En el meu grup, no hi havia competència.
Tots érem ben diferents els uns dels altres, amb itineraris
diferents, i no ens havíem triat mútuament. Però com que
compartíem una sola fe que estima la veritat, vaig experimentar
la unitat per mitjà d’unes relacions autèntiques, desinteressades
i que no eren superficials com sovint passa en el món. Penso
que pateixo l’individualisme de la nostra societat, però l’Església
em demostra, per mitjà d’esdeveniments com aquest, que la
humanitat pot ser i és meravellosa!”

P.M.

“A Pesaro, els italians em van donar la benvinguda amb pastes,
sucs de fruita, aigua... Robin, Salvatore, Charles-André i jo ens
vàrem quedar amb el Paolo i la seva família, que van ser els
nostres amfitrions. El Paolo parlava italià, és clar, però també
parlava anglès i una mica de francès. La mare del Paolo,
Olivetta, només parlava italià. Un matí vàrem preparar
l’esmorzar al Paolo i a l’Olivetta: panqueques amb xarop d’auró.
L’Olivetta els va trobar una mica dolços. Aquella tarda, després
d’un gran dia, vaig anar amb el meu grup a un espectacle que
es feia per joves de diferents països. [...] Hi vam cantar el Frère
Jacques en francès, en anglès i en italià. Algunes persones s’hi
van afegir i el van cantar en la seva llengua. Era increïble veure
i sentir a tots cantant la mateixa cançó en tants idiomes
diferents.”

N.D.

“Vàrem tenir l’oportunitat de parlar amb italians, bosnians,
polonesos i francesos. Per a mi el testimoniatge dels bosnians
va ser molt commovedor. Han viscut la guerra i les seves vides
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són molt difícils. Troben en Déu l’esperança de veure un canvi
en la situació que viuen, l’esperança d’una vida millor. [...] Vaig
tornar a casa amb el desig de conèixer millor Jesucrist. Tinc
menys por de manifestar la meva fe. Vull canviar el món una
mica. No ho puc fer jo sol, però crec que amb Jesús al costat
nostre, si cada persona treballa com ha de fer, realment podem
canviar el món.”

J.M.





ANNEX C
Emmanuel (fragment)

Dall’orizzonte una gran luce
viaggia nella storia
e lungo gli anni ha vinto il buio
facendosi Memoria,
e illuminando la nostra vita
chiaro ci rivela
che non si vive
se non si cerca
la Verità...
... l’Emmanuel

Da mille strade arriviamo a Roma
sui passi della fede,
sentiamo l’eco della Parola
che risuona ancora
da queste mura, da questo cielo
per il mondo intero:
è vivo oggi,
è l’Uomo Vero
Crist tra noi.

Siamo qui
sotto la stessa luce
sotto la sua croce
cantando ad una voce
E’ l’Emmanuel
Emmanuel, Emmanuel.
E’ l’Emmanuel, Emmanuel.

Ce don si grand que Dieu nous a fait
le Christ són Fils unique;
l’humanité renouvelée
par lui est sauvée.
Il est vrai homme, il est vrai Dieu,
il est le pain de vie
qui pour chaque homme
Pour tous ses frères
se donne encore,
se donne encore.

This city which has poured out
its life-blood out of love
and has transformed the ancient world
will send us on our way,
by following Christ, together with Peter,
our faith is born again,
the living word
that makes us new
and grows in our hearts.

Llegó una era de primavera
el tiempo de cambiar:
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hoy es el día siempre nuevo
para recomenzar,
Cambiar de ruta y con palabras nuevas
cambiar el corazón
para decir al mundo, a todo el mundo:
Cristo Jesús.
Y aquí
bajo la misma luz,
bajo su misma cruz,
cantamos a una voz.
E’ l’Emmanuel
Emmanuel, Emmanuel.
E’ l’Emmanuel, Emmanuel.



ANNEX D
Comentari bíblic sobre la sal i la llum

En qualsevol període de la història, la sal i la llum han tingut un paper important en la
vida diària. Durant tot el temps de Jesús, aquestes dues imatges tenien un simbolisme
molt definit. Per entendre la nostra crida a ser sal i llum, cal que ho observem de més
a prop.

En l’idioma arameu, s’utilitzava una mateixa paraula per significar tant la “terra” com
el “forn d’argila” (és a dir, fang cuit). En comptes d’utilitzar fusta per escalfar un forn
(per exemple, per enfornar el pa), la gent utilitzava una barreja de fems d’animal i sal.
Aquest tipus de sal (que s’extreia de les costes del Mar Mort) era molt gruixuda, a
diferència de la sal fina de taula que usem actualment. La sal era un catalitzador que
feia que cremés aquella barreja. Però, després d’un cert temps, la sal perdia la seva
propietat i ja no tenia cap valor. Per això Jesús va dir: “Ja no és bona per a res, sinó
per a llençar-la fora i que la gent la trepitgi.”

Per tant, per a Jesús i la gent del seu temps, la sal era un agent químic que els
ajudava a encendre el foc –per enfornar pa, per donar calor, per il·luminar. Ara podem
entendre millor la metàfora de la sal i les seves connexions amb la llum. Ser sal de la
terra significa ser sal en un forn d’argila. Significa encendre un foc dins de nosaltres
mateixos que consumirà les tenebres mentre ens ajuda a convertir-nos en llum del
món. Observa com aquesta imatge de sal ens ajuda a comprendre el repte de ser
deixeble: perquè els deixebles també poden perdre el seu compromís si no renoven la
seva fe constantment.

A través de la història, la sal també ha tingut un paper –amagat però essencial– tant
en el comerç i la indústria com en la vida diària comuna. Per exemple, els nostres
avantpassats la utilitzaven per preservar l’aliment. S’assecava el peix i se’l salava
durant diversos mesos abans d’embarcar-lo a través de l’oceà. Així mateix, la sal
realça el sabor dels nostres aliments.

Jesús ens convida a donar, com fa la sal, un sabor especial al món i a transformar-lo
des de dins. En una altra paràbola, pren la imatge del llevat, que es barreja amb la
massa i fa que el pa s’aixequi. Per tant, aquestes dues imatges –sal i llevat- es
relacionen.

Jesús ens crida a ser llum del món, a brillar en la foscor.

La imatge de la llum té un lloc important en les Escriptures (Antic Testament). Jesús
coneixia aquests escrits a fons. Durant la creació del món, Déu digué: “Que existeixi la
llum... Déu veié que la llum era bona, i separà la llum de les tenebres” (Gn 1,3-4).
Després, durant la fugida d’Egipte, Déu va acompanyar el poble jueu, marxant davant
d’ells: “de dia en una columna de núvol per mostrar-los el camí, i de nit en una
columna de foc per fer-los llum; així podien caminar tant de dia com de nit” (Ex
13,21). Els salms sovint utilitzen imatges de llum: “Tu, Senyor, em mantens la llàntia
encesa, Déu meu, claror en les meves nits” (Sl 18,29) “i veiem la llum en la teva llum”
(Sl 36,10).

De la mateixa manera, el Nou Testament utilitza constantment el tema de la llum. En
el pròleg del seu Evangeli, Joan se serveix de la imatge de llum per expressar la
presència de Déu: “La llum resplendeix en la foscor, i la foscor no ha pogut ofegar-la”
(Jn 1,5). Jesús va dir que ell és “la llum del món” (Jn 9,5). I igual com les primeres
paraules de la Bíblia evoquen la llum, el mateix succeeix al final; en la visió de Joan a
l’Apocalipsi llegim sobre la llum que il·luminarà la Nova Jerusalem: “No hi haurà més
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nit, no caldrà la llum dels gresols ni la de sol: el Senyor Déu els il·luminarà...” (Ap
22,5).

La llum penetra en les tenebres. La llum fa totes les coses visibles. La llum dóna calor.
En convidar-nos a ser “llum”, Jesús ens convida a fer-lo present al món. L’Església
d’avui té exactament la mateixa missió que tenia Jesús: a portar la bona nova als
pobres, a proclamar als captius la llibertat i als cecs el retorn de la llum, a posar en
llibertat els oprimits (Lc 4,18). Compartir aquesta Bona Nova amb els nostres germans
i germanes és exactament el que Jesús ens està demanant quan ens crida a ser llum
del món, una llum que brillarà per a tots.



ANNEX E
Beata Gianna Beretta Molla (Itàlia, 1922-1962)

Gianna Beretta Molla va néixer en Magenta (Milà, Itàlia), el 4 d’octubre de 1922, la
desena de tretze fills.

Després de titular-se en medicina i cirurgia a la Universitat de Pavia el 1949, va obrir
una clínica mèdica a Mesero (prop de Magenta) el 1950. Es va especialitzar en
pediatria a la Universitat de Milà el 1952 i a partir de llavors va dedicar una atenció
especial atenció a les mares, als nadons, als ancians i als pobres.

Mentre es desenvolupava la seva tasca en el camp de la medicina –que considerava
una “missió” i la vivia com a tal-, va incrementar el seu servei generós a l’Acció
Catòlica, especialment entre els més joves. Es va comprometre amb Pietro Molla i es
van casar el 24 de setembre de 1955 a la basílica de Sant Martí a Magenta. El
novembre de 1956, va donar a llum a Pierluigi, amb gran alegria; el desembre de
1957, a Mariolina; el juliol de 1959, a Laura. Amb simplicitat i un gran equilibri, va
satisfer les sol·licituds de ser mare, esposa i doctora, i va mantenir la seva passió per
la vida.

El setembre de 1961, cap al final del segon mes d’embaràs del seu quart fill, Gianna
va haver de prendre una decisió heroica. Els metges li van diagnosticar una fibroma
greu a l’úter que requeria una intervenció quirúrgica. El cirurgià va suggerir que
Gianna se sotmetés a un avortament per salvar la seva pròpia vida. Pocs dies abans
que el nadó nasqués, va manifestar al metge que estava disposada a donar la seva
vida per salvar la del fill: “Si has de decidir entre el bebè i jo, no ho dubtis: escull el
bebè –hi insisteixo: Salva el bebè.” Al matí del 21 d’abril de 1962 va néixer Gianna
Emanuela.

Malgrat tots els esforços i tractaments per salvar les dues vides, al matí del 28 d’abril,
entre dolors terribles i després de repetides exclamacions de “Jesús, t’estimo; Jesús,
t’estimo”, la mare va morir. Tenia 39 anys. El seu marit, Pietro, va descriure la vida de
Gianna com “un acte i una acció perenne de fe i de caritat; va ser una recerca
incessant de la voluntat de Déu en cada decisió i en cada tasca que emprenia, amb el
confort de l’oració i la meditació, la Santa Missa i l’Eucaristia.”

El 24 d’abril de 1994, el Papa Joan Pau II va beatificar Gianna Beretta Molla, mare de
família, a la plaça Sant Pere a Roma. El Papa va dir que el seu testimoniatge fou un
“himne a la vida”. Gianna continua recordant a l’Església i al món la necessitat d’una
ètica constant per a la vida, des del primer moment fins als instants finals.

La gent virtuosa sap què ha de fer gràcies a la seva consciència informada. Això vol
dir que la persona viu una vida moralment bona i que les seves decisions sorgeixen
d’un instint desenvolupat de prendre decisions veritablement humanes. Aquest tipus
de persones ja no fan el bé per obligació, sinó que cerquen oportunitats per fer-lo.
L’acció de Gianna Molla va ser heroica. El Papa, en la cerimònia de beatificació, va dir
que una acció com aquesta només és possible després d’una vida sencera de
preparació. La nostra elecció de vida ens crida a l’heroisme. Per mitjà del nostre
Baptisme, som cridats a viure els valors de l’Evangeli plenament i a tenir un
compromís essencial amb el Crist dels pobres. La majoria de nosaltres no estem
preparats per realitzar accions heroiques; la nostra vida no ens ha preparat per a això.
Però podem i hem de fer un pas més en la preparació per al lliurament d’un mateix.
Demanem a la beata Gianna que ens doni la valentia de fer el proper pas.





ANNEX F
El Sermó de la Muntanya (Mt 5, 1-12)

«En veure les multituds, Jesús pujà a la muntanya, s’assegué, i se li
acostaren els deixebles. Llavors, prenent la paraula, comença a
instruir-los dient:

“Feliços els pobres en l’esperit: d’ells és el Regne del cel!
Feliços els qui ploren: Déu els consolarà!
Feliços els humils: ells posseiran la terra!
Feliços els qui tenen fam i set de ser justos: Déu els saciarà!
Feliços els compassius: Déu se’n compadirà!
Feliços els nets de cor: ells veuran Déu!
Feliços els qui treballen per la pau: Déu els anomenarà fills seus!
Feliços els perseguits pel fet de ser justos: d’ells és el Regne del cel!
Feliços vosaltres quan, per causa meva, us insultaran, us perseguiran i
escamparan contra vosaltres tota mena de calúmnies. Alegreu-vos-en i
celebreu-ho, perquè la vostra recompensa és gran en el cel. També així
van perseguir els profetes que us han precedit.”»

Viure les benaurances que Crist va proclamar en el Sermó de la Muntanya

A continuació trobaràs extractes de l’homilia que Joan Pau II va pronunciar a la
Muntanya de les Benaurances, a Galilea, el 24 de març de 2000. Hi havia més de
100.000 persones, majoritàriament joves.

[…] Quantes generacions abans que nosaltres s’han sentit
commogudes profundament pel Sermó de la Muntanya! Quants joves
al llarg dels segles s’han reunit entorn de Jesús per aprendre les
paraules de vida eterna, com vosaltres esteu reunits avui aquí! Quants
cors joves s’han sentit impulsats per la força de la seva personalitat i la
veritat urgent del seu missatge! És meravellós que estigueu aquí!

[…] Els primers a escoltar les benaurances de Jesús guardaven al seu
cor la memòria d’una altra muntanya: la muntanya del Sinaí. Fa
precisament un mes, vaig tenir la gràcia d’anar allà, on Déu va parlar a
Moisès i li va lliurar la Llei, “escrita per la seva mà divina” (Ex 31,18)
en taules de pedra. Aquestes dues muntanyes, el Sinaí i la de les
Benaurances ens ofereixen el mapa de la nostra vida cristiana i una
síntesi de les nostres responsabilitats davant de Déu i davant del
nostre proïsme. Juntes, la Llei i les benaurances ens indiquen el camí
per seguir Crist i el camí real cap a la maduresa i la llibertat espiritual.

Els deu manaments del Sinaí poden semblar negatius: “No tinguis cap
altre déu fora de mi. [...] No matis. No cometis adulteri. No robis. No
acusis a ningú falsament...” (Ex 20,3 i 13-16). Però, de fet, són
summament positius. Més enllà del mal que esmenten, assenyalen el
camí cap a la llei de l’amor, que és el manament primer i el més gran:
“Estima el Senyor, el teu Déu, amb tot el cor, amb tota l’ànima i amb
tot el pensament. [...] Estima els altres com a tu mateix” (Mt 22,37 i
39). Jesús mateix diu que no va venir a abolir la Llei, sinó a donar-li
plenitud (cf. Mt 5,17). El seu missatge és nou, però no anul·la el que hi
havia abans, sinó que en desenvolupa al màxim les seves
potencialitats. Jesús ensenya que el camí de l’amor fa que la Llei
assoleixi la seva plenitud (cf. Ga 5,14). I ensenyar aquesta veritat tan
important aquí, en aquesta muntanya de Galilea.

“Feliços -diu- els pobres d’esperit, els humils, els compassius, els qui
ploreu, els que teniu fam i set de ser justos, els nets de cor, els qui
treballeu per la pau i els perseguits”. Feliços! Tanmateix, les paraules
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de Jesús poden resultar estranyes. És estrany que Jesús exalti aquells
que el món en general considera febles. Els diu: “Feliços els qui
sembleu vençuts, perquè sou els vertaders vencedors: el Regne del cel
és vostre.” Aquestes paraules, pronunciades per ell que és “benèvol i
humil de cor” (Mt 11,29), plantegen un desafiament que exigeix una
metanoia profunda i constant de l’esperit, un gran canvi del cor.

Vosaltres, joves, compreneu per què és necessari aquest canvi del cor.
En efecte, sentiu una altra veu dins vostre i entorn vostre, una veu
contradictòria. És una veu que us diu: “Feliços els orgullosos i els
violents, els qui prosperen tant sí com no, els qui no tenen escrúpols,
els cruels, els immorals, els qui fan la guerra en comptes de la pau i
que persegueixen els qui són un destorb en el seu camí.” I aquesta veu
sembla que té sentit en un món on sovint els violents triomfen i els
immorals tenen èxit. “Sí”, diu la veu del mal, “ells són els vencedors.
Feliços ells!”

Jesús presenta un missatge molt diferent. No lluny d’aquí, Jesús va
cridar els seus primers deixebles, com us crida ara a vosaltres. La seva
crida ha exigit sempre una elecció entre les dues veus que
competeixen per conquerir el vostre cor, també ara, en aquesta
muntanya: l’elecció entre el bé i el mal, entre la vida i la mort. Quina
veu triaran seguir els joves del segle XXI? Confiar en Jesús significa
elegir creure en allò que ell ens diu, encara que pugui semblar estrany,
i rebutjar les seduccions del mal, encara que resultin desitjables o
atractives.

A més, Jesús no tan sols proclama les benaurances; també les viu. Ell
encarna les benaurances. En contemplar-lo, veureu el que significa ser
pobre d’esperit, ser humil i compassiu, plorar, tenir fam i set de
justícia, ser net de cor, treballar per la pau i ser perseguit. Per això, té
dret a afirmar: “Veniu, seguiu-me!” No diu simplement: “Feu el que us
dic.” Diu: “Veniu, seguiu-me!”

Escolteu la seva veu en aquesta muntanya i creieu en allò que ell us
diu. Però, com els primers deixebles al mar de Galilea, heu de deixar
les vostres barques i les vostres xarxes, i això mai no és fàcil,
especialment quan afronteu un futur incert i sentiu la temptació de
perdre la fe en la vostra herència cristiana. Ser bons cristians us pot
semblar una tasca superior a les vostres forces en el món actual. Però
Jesús no està de mans plegades; no us deixa sols a l’hora d’afrontar
aquest desafiament. Ell sempre està amb vosaltres per transformar la
vostra debilitat en força. Confieu-hi quan us diu: “En tens prou amb la
meva gràcia. En la teva feblesa actua el meu poder.” (2Co 12,9).

Els deixebles van passar algun temps amb el Senyor. El van arribar a
conèixer i a estimar profundament. Van descobrir el significat d’allò
que l’apòstol sant Pere va dir una vegada a Jesús: “Senyor, a qui
aniríem? Tu tens paraules de vida eterna” (Jn 6,68). Van descobrir que
les paraules de vida eterna són les paraules del Sinaí i les paraules de
les benaurances. Aquest és el missatge que van difondre per tot el
món.



ANNEX G
Esglésies catòliques d’Orient

Al llarg de la seva història, l’Església Catòlica no sempre ha seguit un sol model.
Encara que la fe i els ideals de la vida cristiana són els mateixos en tots els temps i en
tot lloc, trobem una diversitat de models en l’Església. La visió d’unitat en la diversitat
és evident a les esglésies catòliques d’Orient. A la carta apostòlica Orientale Lumen
[La Llum de l’Est], el Papa Joan Pau II explica:

“Ja des dels seus orígens, l’Orient cristià es mostra multiforme al seu
interior, capaç d’assumir els trets característics de cada cultura i amb
un gran respecte a cada comunitat particular.” (n. 5)

Des que Jesús va ordenar als apòstols anar al món i fer deixebles de totes les nacions,
l’Església dels primers cristians va créixer i es va expandir per totes les regions de
l’imperi Romà i més enllà. Ver el segle IV, ja s’havien format una gran quantitat de
comunitats cristianes diferents d’acord amb les diferents tradicions, cultures, costums,
llengües, art, arquitectura i música del lloc. Aquestes esglésies, tant dins l’imperi
Romà com a fora, ara se les coneix comunament amb el nom d’esglésies catòliques
d’Orient. Actualment existeixen 21 esglésies catòliques d’Orient, independents les
unes de les altres. Cada una d’aquestes esglésies va néixer d’un dels quatre ritus o
tradicions originals d’Orient: d’Alexandria, d’Antioquia, d’Armènia i de Bizanci.
Aquestes esglésies, cada una a la seva manera i d’acord amb la seva pròpia història,
sovint es troben a la mateixa zona geogràfica que altres esglésies catòliques d’Orient,
a causa de la immigració i l’emigració dels fidels arreu del món.

Llevat de l’Església maronita i de l’Església italoalbanesa, totes les esglésies catòliques
d’Orient en algun moment de la seva història no han estat en comunió amb Roma, a
causa de controvèrsies relacionades amb doctrines o qüestions de fe. Gradualment,
alguns grups i, en alguns casos, esglésies senceres van anar restablint la comunió
amb Roma, alhora que mantenien les pròpies tradicions. Tanmateix, molts grups i
esglésies orientals (ortodoxes) van continuar separats de l’Església Catòlica Universal.
Aquest fet explica per què la majoria de les esglésies catòliques d’Orient tenen una
homòloga oriental. Per exemple, existeix una Església ortodoxa copta, una Església
ortodoxa ucraïnesa, una Església ortodoxa russa, etc. Les esglésies catòliques d’Orient
i les esglésies ortodoxes sovint coexisteixen a la mateixa ciutat, poble o àrea rural.
Comparteixen idèntiques tradicions litúrgiques, costums i cultures. El que les
distingeix i el que les divideix és la qüestió de la comunió amb Roma: les esglésies
catòliques d’Orient estan en comunió amb Roma, mentre que les esglésies ortodoxes
són independents de Roma i n’estan separades.

La fe de cada una de les esglésies de l’Orient sempre ha estat arrelada en la litúrgia i
ha estada viscuda a través d’ella, que és on tenen lloc la confessió de fe, la lloança i el
testimoniatge. En altres paraules, si voleu saber més sobre les esglésies catòliques
d’Orient, participa en una de les seves litúrgies. Hi trobaràs moltes referències al Déu
Trinitari, presentat com un misteri diví i insondable que està més enllà del
coneixement i l’enteniment humà. Això explica, per exemple, per què el pa i el vi
eucarístics estan coberts amb un vel fins i tot quan són presentats a la comunitat, i
per què l’adoració de l’eucaristia no és un costum en les esglésies d’Orient.

Encara que som conscients que no podem conèixer ni entendre totalment la vida i el
misteri de Déu, estem convidats a “participar de la naturalesa divina” (2Pe 1,4).
Aquesta invitació és gràcies a la vida, la mort i la resurrecció de Jesucrist. Creats a
imatge de Déu, tenim la capacitat i el potencial, per mitjà de la nostra resposta lliure,
de ser com Déu. Aquesta explica per què el text i l’estructura de moltes litúrgies
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catòliques d’Orient busquen presentar la comunió plena entre el cel i la terra, la nostra
comunió plena amb Déu. El sacerdot guia la comunitat en el camí cap al cel, cosa que
explica per què tan sovint dóna l’esquena a la comunitat durant les celebracions
litúrgiques del ritu oriental. Durant una celebració eucarística, veuràs molts
moviments i processons. Sovint s’utilitza encens. Les parets i l’entrada al santuari,
sobretot en les esglésies catòliques bizantines i en les esglésies coptes, estan cobertes
amb icones (paraula que significa “imatge” en grec). Les icones il·lustren
l’ensenyament públic de l’Església i la presència de Déu, en un esforç per obrir les
finestres al cel.

Per als catòlics de l’Est, la relació amb Crist esdevé la “porta” per mitjà de la qual es fa
possible la comunió amb Déu. Les esglésies de l’Est sovint utilitzen els temes de la
llum per demostrar la naturalesa “transformadora” de la nostra vida en Crist. La vida
en Crist crida els homes a deixar-se transformar per mitjà d’una vida d’oració i la
participació en els sagrats misteris (sagraments). Maria, la Mare de Déu, la Teotokos
(la portadora de Déu), es converteix en un model per a tots els cristians. Sovint es
commemorada en les celebracions litúrgiques del ritu oriental per la seva participació
en la història de la redempció, especialment per la seva bona voluntat de dir sí a Déu.
Les esglésies orientals també donen una gran importància a la comunió dels sants en
honor als seus esforços per convertir-se en “participants” de la naturalesa divina.

Malgrat aquestes similituds, existeixen diferents tradicions litúrgiques, musicals i de
costums entre les esglésies d’Orient. Un exemple simple però important és la gran
diversitat de noms amb què s’anomena la litúrgia eucarística. Les esglésies bizantines
parlen de litúrgia divina, l’Església maronita utilitza el nom de servei diví dels Sagrats
Misteris, altres esglésies orientals usen el nom d’ofertori; d’altres, parlen de
consagració i d’altres, fins i tot, de Missa. Mentre algunes esglésies orientals (com ara
la coptes, la melquita, la ucraïnesa i la siriana) utilitzen pa amb llevat per a les seves
celebracions eucarístiques, d’altres (com ara l’armènia, la maronita i la caldeana)
utilitzen pa àzim. La majoria de les esglésies orientals han desenvolupat els seus
propis sistemes de melodies, que varien segons el temps litúrgic.

Es podria dir molt més sobre les esglésies catòliques d’Orient, però cal destacar-ne un
fet important: aquestes esglésies són importants per a la vida de tota l’Església
Catòlica. Juntament amb les esglésies d’Occident, les esglésies d’Orient són hereves
del missatge de l’Evangeli i estan cridades a proclamar aquest missatge al món
sencer.

Un catòlic del ritu oriental és declarat sant

P. CENOBI KOVALYK, C. Ss. R. Beat Cenobi Kovalyk, catòlic (oriental) ucraïnès,
sacerdot redentorista (1903-1941)

El Pare Cenobi era un predicador eloqüent que deia el que pensava. Durant la
II Guerra Mundial, predicava obertament contra el règim comunista ateu.
Malgrat els advertiments per part dels seus amics i els seus companys
sacerdots que li deien que estava en perill, el Pare Cenobi continuava
expressant la seva opinió dient: “Moriré amb goig si aquesta és la voluntat de
Déu, però mai no aniré contra la meva consciència.” El 20 de desembre de
1939 fou arrestat mentre predicava un sermó sobre la Immaculada
Concepció de la Mare de Déu. Pres a Lviv, va sofrir 28 interrogatoris amb
tortures. Va continuar predicant a la presó i pregava amb els presoners. El
1941, els soviètics, recordant els seus sermons sobre Crist crucificat, el van
clavar en una paret de la presó en lloc de disparar-li, com van fer amb altres
presoners. Va morir màrtir per la seva fe als 37 anys. El Papa Joan Pau II el
va beatificar el juny de 2001 durant la seva visita a Ucraïna.



ANNEX H
La vida d’oració dels sants

Els sants –aquests grans testimonis de l’Evangeli que sovint van iniciar i dirigir obres
increïbles- també eren homes i dones d’oració. Fins i tot tenint grans responsabilitats,
en comptes de reduir la quantitat de temps que dedicaven a l’oració, l’augmentaven.

Per a santa Teresa d’Àvila (segle XVI): “L’oració és parlar a Déu com si fos un amic que
sabem que ens estima”. Madeleine Delbrel, una laica consagrada (segle XX), parla de
la importància fonamental de l’oració en la seva vida: “L’oració és utilitzar el temps
per fer coses útils a fi de fer-les més útils”. Per a Marie [Guyart] de l’Incarnation, una
de les primeres religioses a arribar al Quebec des de França al segle XVI, Jesús ens diu
per mitjà de l’oració: “Em coneixeràs estimant-me.” “Déu ens dóna tot allò que podem
esperar”, deia sant Joan de la Creu respecte de l’oració.

KATERI TEKAKWITHA (1656-1680)

L’anomenaven “Tekakwitha” (el qui es mou cap endavant temptejant el camí)
perquè la seva visió era molt feble. Havia tingut la verola quan era petita. El
1676 va ser batejada amb el nom de Catherine, o Kateri, en iroquès. Fou
perseguida per la seva família per haver-se convertit al cristianisme, vivia a
la missió cristiana de Sant Francesc Xavier a la costa el sud del riu San
Lorenzo, a Kahnawake. Katerie estimava la pregària i anar a missa; amb una
amiga, volia fundar una comunitat religiosa per a nadiues. Però als 24 anys
va morir de resultes d’una malaltia. Els qui la coneixien la van plorar molt.
Era coneguda com un model de profunda fe i confiança en “el que agrada a
Déu”, que era el seu lema. El 3 de gener de 1943 el Papa Pius XII la va
declarar “venerable” i el 22 de juny de 1980 Joan Pau II la va declarar
“beata”.





ANNEX I

La celebració de la reconciliació: un pas cap a la llibertat i la salvació

El text bíblic que suggerim és el del pare compassiu i el fill pròdig (Lc 15,11-32).
Tracta d’identificar-te amb els personatges en la història per tal de descobrir-hi les
benediccions de reconciliació amb Déu i preparar així el sagrament de la Reconciliació
amb un sacerdot.

Benvinguda

“Un home tenia dos fills. Un dia, el més jove digué al pare:

Pare, dóna’m la part de l’herència que em pertoca.

Ell els va repartir els béns. Al cap d’uns quants dies, el més jove va
vendre’s tot el que tenia i se’n va anar amb els diners en un país
llunyà.

Un cop allí, dilapidà la seva fortuna portant una vida dissoluta [...].
Aniré a trobar e meu pare i li diré: Pare, he pecat contra el cel i contra
tu. Ja no mereixo que em diguin fill teu; tracta’m com un dels teus
jornalers. I se n’anà a trobar el seu pare.”

El sagrament de la Reconciliació no es limita a la nostra trobada amb el sacerdot.
Comença en el moment en què neixen el desig i la necessitat de la reconciliació amb
Déu. Com diu sant Pau, “quan miro la meva vida a la claror de la Paraula de Déu, sóc
conscient que faig allò que no vull fer, i les coses bones que vull fer, no les faig.”
Sento la necessitat de dir això al sacerdot que em rep i li parlo com un amic, mentre li
explico les dificultats de fer un bon triomf en la meva vida.

La paraula que ens guareix i allibera

“Encara era lluny, que el seu pare el veié es commogué, corregué a
tirar-se-li al coll i el besà. El fill li digué:

Pare, he pecat contra el cel i contra tu. Ja no mereixo que em diguin fill
teu.”

Déu em surt a l’encontre en el sagrament de la Reconciliació, i s’omple d’alegria en
perdonar-me igual com jo me n’alegro. “Igualment jo us dic que hi ha una alegria
semblant entre els àngels de Déu per un sol pecador que es converteix.” (Lc 15,10)

–  EM PRENC EL MEU TEMPS PER CONFESSAR ELS PECATS. EL SACERDOT M’HI POT AJUDAR

DEMANANT-ME QUE FACI ALGUNA COSA O GUIANT-ME. ACABO AMB UNA ORACIÓ QUE

EXPRESSA EL MEU DESIG DE CONVERSIÓ, COM ARA L’ORACIÓ A JESÚS: “SENYOR JESÚS,
FILL DE DÉU VIU, APIADA’T DE MI, QUE SÓC UN PECADOR.”

– EL SACERDOT DIU LES PARAULES D’ABSOLUCIÓ: “QUE DÉU, PARE MISERICORDIÓS, QUE HA

RECONCILIAT AMB ELL EL MÓN PER LA MORT I LA RESURRECCIÓ DEL SEU FILL I HA VESSAT

L’ESPERIT SANT PER A LA REMISSIÓ DELS PECATS, ET CONCEDEIXI, PEL MINISTERI DE
L’ESGLÉSIA, EL PERDÓ I LA PAU.”

– I JO T’ABSOLC DELS TEUS PECATS EN EL NOM DEL PARE, DEL FILL I DE L’ESPERIT SANT”.1

                                                  
1 Traducció del Ritual de la Penitència. 2a ed. Madrid: Comissió Episcopal de Litúrgia, 1993.
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Acció de gràcies i enviament a donar testimoni

“El pare digué als seus criats:

De pressa; porteu el vestit millor i poseu-l’hi, poseu-li també l’anell i
les sandàlies als peus, porteu el vedell gras i mateu-lo, mengem i
celebrem-ho, perquè aquest fill meu era mort i ha tornat a la vida,
estava perdut i l’hem retrobat.

I es posaren a celebrar-ho.”

–  EL SACERDOT M’ENVIA AL MÓN A DONAR TESTIMONI CADA DIA, AMB LA MEVA VIDA, DE
L’ALEGRIA DEL PERDÓ. PER MITJÀ D’ACTES DE PAU I SACRIFICI, DONO TESTIMONI DEL

PERDÓ QUE HE REBUT.
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La celebració eucarística: font i punt culminant de la vida sacramental

El text bíblic que suggerim aquí és el dels deixebles camí d’Emmaús (Lc 24,13-35).
Deixa’t guiar per ells o, millor encara, posa’t en camí amb ells. Fes el paper del tercer
deixeble que va arribar a temps per unir-se a la conversa.

Reunió i benvinguda

“Aquell mateix dia [el tercer dia després de la mort de Jesús] dos dels
deixebles feien camí cap a un poble anomenat Emmaús, que es troba a
onze quilòmetres de Jerusalem, i conversaven entre ells de tot el que
havia passat. Mentre conversaven i discutien, Jesús mateix se’ls va
acostar i es posà a caminar amb ells, però els seus ulls eren incapaços
de reconèixer-lo.”

Havien mort Jesús. El rabí o mestre que els havia donat tanta esperança, el
“llibertador d’Israel”, havia estat crucificat amb uns lladres. Als seus ulls es podia llegir
l’esfondrament de les seves esperances i la seva decepció. Aleshores, un estrany es va
unir a ells i els va preguntar de què estaven parlant. Sorpresos que aquest no sabés el
que havia passat a Jerusalem, els dos homes li van parlar de la mort de Jesús a la
creu i van compartir amb ell les memòries de la seva vida.

–  COM EL TERCER DEIXEBLE, ACABA LA HISTÒRIA DESCRIVINT A QUI ES VOL UNIR JESÚS AL

CAMÍ D’AVUI: PERSONES I NACIONS DEL NOSTRE TEMPS QUE PODEN ESTAR SOFRINT

DECEPCIONS I DESIL·LUSIONS.

Al començament de l’Eucaristia, hi ha una processió d’obertura, seguida d’una invitació
a participar-hi. A continuació hi ha un moment en el qual esguardem les nostres
vides: la nostra falta d’esperança, els nostres objectius a curt termini, els nostres
entrebancs en el camí. Els membres de l’assemblea reconeixen les seves limitacions,
dient: “Senyor, tingueu pietat”. Reconeixen la necessitat d’obrir els cors per rebre i
compartir la Paraula i el Cos i la Sang de Crist.

Proclamació de la Paraula

“Aleshores Jesús els digué:

Feixucs d’enteniment i de cor per a creure tot el que havien anunciat
els profetes! No calia que el Messies patís tot això abans d’entrar a la
seva glòria?

Llavors, començant pels llibres de Moisès i continuant pels de tots els
profetes, els va explicar tots els passatges de les Escriptures que es
refereixen a ell.”

Jesús explica les Escriptures i en revela el significat als dos deixebles. Potser els fa
recordar Moisès quan va dirigir els israelites per sortir d’Egipte i alliberar-los (Ex 13,
17-22; 24,3-11) i la llarga marxa durant segles del poble que esperava el Messies. De
fet, cada any, el poble jueu celebra el Pésaj recordant l’alliberament d’Egipte i el segell
de l’aliança amb Déu. Aquest temps de recordar les meravelles que Déu ha fet pel seu
poble es troba en l’àpat del Pésaj o Séder.

–  COM EL TERCER “DEIXEBLE” AL CAMÍ A EMMAÚS, QUINA PARAULA D’ESPERANÇA VOLDRIES

ADREÇAR A LA GENT EN EL CAMÍ D’AVUI?



JMJ Toronto 2002

22 “Vosaltres sou la sal de la terra... Vosaltres sou la llum del món”

En cada eucaristia, escoltem la Paraula de Déu com una paraula d’esperança per al
nostre temps. La litúrgia de la Paraula inclou lectures de l’Antic Testament i del Nou
Testament, la proclamació de l’Evangeli i l’homilia.

Partir el pa i compartir-lo

“Mentrestant, s’acostaven se al poble on anaven...

[Jesús] va entrar per quedar-se amb ells. Quan s’hagué posat amb ells
a taula, prengué el pa, digué la benedicció, el partí i els el donava.
Llavors se’ls obriren els ulls i el van reconèixer, però ell desaparegué
del seu davant. I es van dir l’un a l’altre:

No és veritat que el nostre cor s’abrusava dins nostre mentre ens
parlava pel camí i ens obria el sentit de les Escriptures?”

Jesús els havia donat un senyal. En aquest senyal, el van reconèixer: el qui creien
mort era viu. Com pot ser possible aquest salt en la fe? Com pot ser que aquest signe
ens continuï parlant avui dia, 2000 anys després?

– QUINS SENYALS O PROVES DE LA PRESÈNCIA AMOROSA DE DÉU HI HA AL MÓN AVUI DIA?

En cada Eucaristia, partim el pa en memòria de Jesús. En cada eucaristia, Jesús ens
dóna un signe: “Preneu i mengeu-ne tots, que això és el meu cos. Preneu i beveu-ne
tots, que aquesta és la meva sang.”

Missió de proclamar la Bona Nova

“Llavors mateix es van aixecar de taula i se’n tornaren a Jerusalem. Allí
van trobar reunits els Onze i els qui eren amb ells, que els van dir:

Realment el Senyor ha ressuscitat i s’ha aparegut a Simó!

També ells comptaven el que havia passat pel camí i com l’havien
reconegut quan partia el pa.”

Plens de goig, els deixebles van anar a explicar als altres la Bona Nova. Jesús estava
entre ells, l’amor de Jesús va donar significat a les seves vides. No es podien guardar
l’alegria per a ells sols.

–  QUÈ PODEM FER PER DIFONDRE LA BONA NOVA AVUI? QUÈ PODEM DIR A LA GENT QUE
TROBEM PEL CAMÍ?

És el moment de la missió, el moment de la benedicció que envia els cristians a
compartir, a anunciar l’amor de Déu, a fer alguna cosa per als altres.



ANNEX J
Els profetes de l’Antic Testament:
apassionats per la justícia i la solidaritat

Els jueus van agrupar els llibres de la Bíblia en tres títols: La Llei, Els Profetes i Els
Textos. Així, doncs, els llibres dels Profetes conformen un de les tres parts del Antic
Testament.

Les proclames dels profetes estaven fonamentades en la seva experiència personal i
directa amb Déu. Aquesta experiència va canviar la seva percepció de Déu, de la vida i
del món. Per tant, presenten una comprensió nova i diferent de Déu i del poble elegit.
Això explica la seva llibertat de pensament, la urgència de la seva proclamació i,
sovint, la seva vehemència.

De manera similar, els profetes van ser homes del seu temps, integrats i coneixedors
dels problemes econòmics, polítics i religiosos de la seva societat. D’una manera
original, es feien ressò tant de la seva societat com del Déu d’aquesta societat,
n’assumien els somnis i els sentiments com si fossin seus.

Per als profetes, el món de la moralitat està encarnat en els àmbits social i polític i,
per tant, inclou tot allò que en la nostra societat es relaciona amb la justícia social,
amb els drets civils i amb la política internacional. Aquesta és la raó per la qual es van
prendre molt seriosament el Codi de l’Aliança (Ex 20,22 i 23,19), en què el Senyor
expressa el seu manament: una societat on prevalguin el dret i la justícia; on el pobre,
la viuda i l’orfe tinguin el seu lloc.

Algunes vegades els profetes van parlar durament. Per exemple, el profeta Amós
ataca la societat del seu temps, perquè la veu opressiva i explotadora. En denuncia les
injustícies socials: els càstigs excessius, la manipulació dels pesos i les mesures, un
sistema legal corrupte, persones que són forçades a l’esclavatge perquè no poden
pagar deutes menors. També hi denuncia la hipocresia de la pràctica superficial de la
religió, en què el compliment del ritus precedeix l’esperit dels manaments del Senyor:

“Escolteu això,
els qui engoliu els pobres
fins al punt d’exterminar
els desvalguts del país!
Vosaltres dieu:
[...] farem trampa amb les balances.
Amb aquells diners
comprarem esclaus
o bé adquirirem un pobre
per un parell de sandàlies.” (Am 8,4-6)

És per això que, per mitjà del profeta, el Senyor reclama justícia:

“Detesto i refuso les vostres festes;
els vostres aplecs sagrats,
no els puc veure.
Ni que m’oferiu holocaustos
I ofrenes, no m’hi complac;
Els sacrificis de comunió
Ni tan sols me’ls miro.
[...] Deixeu que el dret brolli com l’aigua
i la justícia ragi
com un torrent inestroncable.” (Am 5,21; 22 i 24)



JMJ Toronto 2002

24 “Vosaltres sou la sal de la terra... Vosaltres sou la llum del món”

Si bé Amós fou conegut com el profeta de la justícia social, es pot dir que tots els
profetes, sense excepció, van exposar les injustícies socials del seu temps i la pràctica
hipòcrita de la religió basada en el culte mancat de l’amor al Senyor, de l’obediència a
la seva Paraula per buscar la justícia de compartir els béns i el respecte pels altres. Els
profetes generalment veien aquesta infidelitat com el resultat directe de la infidelitat al
Senyor –de cors que s’havien allunyat de Déu en favor d’altres déus i altres lleis.2

                                                  
2 Aquest text, de Christiane Cloutier, ha estat publicat per l’OFFICE DE CATÉCHÈSE DU QUÉBEC, Justice et
solidarité. Montreal, Ottawa: Fides, Novalis, Médiaspaul, 2001, pàg. V. (Col. Le Cœur sur la Main)



ANNEX K
Pier Giorgio Frassati (Itàlia, 1901-1925)

Pier Giorgio Frassati va néixer a Torí (Itàlia) el 6 d’abril de 1901. La seva mare era
pintora. El seu pare, agnòstic declarat, era un home impressionant: fundador del diari
liberal La Stampa i persona influent en la política, fou nomenat senador i ambaixador
d’Itàlia a Alemanya. Pier Giorgio va créixer amb una germana menor, Luciana. Anys
més tard, va anar en un col·legi dels jesuïtes i es va integrar a la Germandat de Maria.
Va rebre el permís per combregar diàriament, cosa poc habitual en aquells dies.

Va desenvolupar una profunda vida espiritual, que va compartir lliurement amb els
molts amics que tenia. L’Eucaristia i la Verge Maria eren els dos pilars de la seva vida
d’oració. Als 17 anys, es va unir a la Societat de Sant Vicenç de Paül. Va dedicar la
majoria del seu temps lliure a servir els malalts i els necessitats, i a tenir cura dels
orfes i els soldats de la I Guerra Mundial. Pier Giorgio veia Jesús en els pobres. Quan
un amic li va preguntar com podia suportar entrar en els llocs bruts que visitava per
servir els pobres, ell va respondre: “Recorda que és Jesús a qui visites: Al voltant del
malalt i del pobre, veig una aura de llum especial que nosaltres, els rics, no tenim.”

Igual que el seu pare, era un fort militant antifeixista, i mai no va amagar les seves
opinions polítiques. Com a resultat d’això, sovint es trobava immers en discussions
verbals, primer contra el comunisme anticlerical, i després contra els feixistes. Atlètic i
enèrgic, tenia molts amics, sobre els quals exercia una gran influència. Pier Giorgio va
decidir no convertir-se en sacerdot, sinó predicar l’Evangeli com un laic.

Abans de rebre la titulació universitària en enginyeria minera, va contreure la
poliomielitis, potser –segons alguns doctors– de visitar els pobres. Després de sis dies
d’agonia, Pier Giorgio va morir als 24 anys, el 4 de juliol de 1925. Els seus últims
pensaments van ser per als pobres: la nit abans de la seva mort, va escriure a un
amic i li va demanar que comprés (i carregués al seu compte) medecines per a una
persona pobra que ell visitava regularment.

En el funeral de Pier Giorgio, els carrers de Torí estaven plens de gent que va anar a
plorar la seva mort. La majoria eren persones desconegudes per a la seva família:
clergues, estudiants i els pobres que Pier Giorgio havia servit fins al punt d’oblidar-se
de les seves pròpies necessitats.

El 20 de maig de 1990, el Papa Joan Pau II va beatificar Pier Giorgio Frassati, el qual
va anomenar “l’home de les benaurances” i que sempre havia admirat. La vida de
Frassati fou una il·lustració lluminosa de l’encarnació de l’Evangeli en un amor adreçat
als més pobres. La seva vida era guiada per l’Esperit de les Benaurances, i va
demostrar que renunciar als desitjos d’un mateix per servir el Senyor és una elecció
que és possible i que porta a la felicitat; que la santedat és possible per a tots, i que
només la caritat pot fer néixer l’esperança i permetre que aquesta creixi en un món
millor, en el cor de les persones.


